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J 2024 er et velfærdsår. 
På Socialdemokratiets nytårsmøde i januar 

tog vi fat på diskussionerne om to af de vigtigste 
områder: ældre og sundhed. 

Sammen med hundredvis af socialdemokratiske 
tillidsfolk fik vi en rigtig god diskussion om, hvordan 
vi frisætter ældreplejen, så medarbejderne får mere 
tid til omsorg. Og hvordan de ældre i højere grad 
selv kan vælge, hvad tiden skal bruges på. 

Det er det, vores ældreudspil handler om. At 
skabe mere selvbestemmelse for den ældre, der har 
brug for pleje og omsorg. Give flere valgmuligheder. 
Sikre færre forskellige mennesker i hjemmet. I det 
hele taget skal det være slut med, at det ned på 
minuttet er beregnet, hvad der præcis kan gives 
hjælp til. I stedet tildeles en samlet pakke, hvor den 
ældre selv er med til at bestemme, hvordan tiden 
skal bruges. Vi skal gøre op med det, der fylder for 
meget: regler, dokumentation og tilsyn, der ikke 
bliver brugt. Så medarbejderne skal bruge mindre 
tid på bureaukrati og proceskrav. Og i stedet bruge 
mere tid på det, der betyder noget: at være sammen 
med de ældre. 

Senere på året tager vi fat på sundhedsområdet. 
Vi har på mange måder et godt sundhedsvæsen.  
Og der er sket en stor udvikling de seneste årtier. 
Nye supersygehuse. Bedre og hurtigere behandling 
ved livstruende sygdomme. Flere, som overlever 
kræft og andre alvorlige sygdomme. 

Men på andre områder har vi store udfordringer. 
Mange patienter oplever, at der ikke er god nok 
sammenhæng mellem de forskellige dele af vores 
sundhedsvæsen. Og der er for store forskelle på 
det sundhedsvæsen, man møder på tværs af landet. 
Det går især ud over de ældre patienter, som oplever 
hospitalsindlæggelser, der kunne være forebygget. 
Og det presser vores sygehuse. 

Derfor skal vi se fordomsfrit på, om strukturen 
i vores sundhedsvæsen er den rigtige. Så flere 
får behandling tæt på, hvor de bor. Så vi skaber 
sammenhængende forløb på tværs af praktiserende 
læger, kommuner og regioner. Med patienten i 
centrum. 

MET TE FREDERIKSEN 
Formand for Socialdemokratiet

A F  M E T TE F R E D E R I K S E N , 
FO R M A N D FO R S O C I A L D E M O K R ATI E T

KÆRE 
SOCIALDEMOKRAT

Men vi kan tale nok så meget om strukturer. 
Hvis ikke vi har tilstrækkeligt med medarbejdere 
med de rigtige kvalifikationer, så får vi ikke det 
velfærdssamfund, vi ønsker. Derfor var det så 
vigtigt, at vi i december leverede et lønløft til 
offentligt ansatte. 

Det var et løfte, vi gav i valgkampen. Dengang 
blev det af vores modstandere kaldt et bluffnummer. 
Men vi bluffer ikke i Socialdemokratiet. Vi viste 
– ligesom vi gjorde det med Arne-pensionen – at 
vi leverer på det, vi lover. Samtidig har vi sikret 
flere penge til velfærdsuddannelserne. Ikke mindst 
social- og sundhedsuddannelserne. 

2024 er et vigtigt år for vores velfærdssamfund. 
Det er det også for verden omkring os. Det er 
en urolig verden. En verden, der kræver aktiv 
stillingtagen og lederskab. Det gælder ikke 
mindst den fortsatte støtte til Ukraine. For nylig 
markerede vi toårsdagen for Ruslands aggressive 
invasion. Og vi gjorde det ved at donere flere våben 
og mere ammunition til fronten i Ukraine. Det er 
der behov for. Og det haster. Vi lader ikke Ukraine 
i stikken. Sammenholdet i Europa er stærkt. b
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J I valgkampen 2022 
lancerede vi et forslag om at 
bruge 3 milliarder kroner på 
bedre løn og arbejdsvilkår. Det 
blev kaldt et blufnummer. Men 
i december landede vi så en 
aftale med FH, Akademikerne, 
Danske Regioner og 
Kommunernes Landsforening 
om at udmønte pengene.

“Konkret er det blandt andet 
sygeplejersker, pædagoger, 
sosu’er og fængselsbetjente, 
som vil kunne opnå ganske 
betydelige lønløft, og vi er i 
aftalen enige om, at lønløftet 
skal være fuldt indfaset allerede 
i 2026. Med trepartsaftalen 
gør vi det mere attraktivt at 
arbejde i vores velfærdsfag, 
arbejde mere i vagter og på 
skæve tidspunkter,” lyder det 
fra finansminister Nicolai 
Wammen.

Pengene skal bruges 
til at understøtte fem 
målsætninger, som handler 
om mere kvalificeret 
arbejdskraft i sundheds- og 
ældreplejen, trygge rammer 
for børn, unge og de sårbare 
borgere, flere med i vagter 
også på skæve tidspunkter, 
flere på fuld tid og et bedre 
arbejdsmiljø.

AFTALE OM BEDRE LØN 
OG ARBEJDSVILKÅR

DET LYKKEDES

J Mette Frederiksen 
indledte traditionen tro 
året med sin nytårstale. Og 
det var med en markant 
politisk nyhed: Det skal 
være gratis for forældre at 
få fertilitetsbehandling til 
barn nummer to. I dag er der 
gratis hjælp til barn nummer 
ét, mens forældrene selv 
skal betale for hjælp til barn 
nummer to. 

“Til jer, der sidder derude 
og venter på et barn. Alle jer 
kommende mødre og fædre. 
Familier i alle regnbuens 
farver. Som bærer rundt på 
en hjemløs kærlighed. I får 
nu mere hjælp. Op til dobbelt 
så mange behandlingsforsøg. 
Det træder i kraft allerede i 
år. Men i aften vil regeringen 
komme med endnu et forslag. 
Vi vil også indføre gratis hjælp 
til barn nummer to, så der 
forhåbentlig kan komme en 
lillebror eller lillesøster. Så 
endnu flere af jer kan skabe 
den familie, I drømmer om,” 
lød det. 

Vi har siden nytårstalen meldt 
ud, at vil vil afsætte et trecifret 
millionbeløb til at styrke 
fertilitetsbehandlingen. Og at 
den nye rettighed skal træde i 
kraft fra december 2024. 

FORÆLDRE 
SKAL HAVE 
GRATIS HJÆLP 
TIL BARN 
NUMMER TO

J For første gang i 10 år 
får de pensionister, som 
har mindst, en permanent 
forhøjelse af ældrechecken. 
Allerede fra næste år bliver 
den hævet med 4.800 kroner. 

“Vi ønsker at give en 
håndsrækning til de af vores 
pensionister, der stort set 
kun har folkepensionens 
ydelser at leve for. Det er 
første gang i 10 år, vi forhøjer 

ældrechecken permanent. Alle 
pensionister, uanset indtægt 
og formue, skal have en 
værdig alderdom,” lyder det 
fra beskæftigelsesminister Ane 
Halsboe-Jørgensen. 

Første løft af 
ældrechecken i 10 år
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J Bedre rekruttering, 
fastholdelse og uddannelse 
i forsvaret. Det er nogle 
af overskrifterne i den 
forsvarsaftale til 16 milliarder 
kroner, som et stort flertal i 
Folketinget indgik i januar. 
Aftalen indeholder blandt 
andet en akutpakke, som 
skal udbedre de faldefærdige 
og farlige forhold for vores 
soldater på landets kaserner. 
Aftalen betyder også, at det 
bliver muligt for ufaglært 
personel fra konstabel- og 
sergentgruppen kan ansættes 
som militære lærlinge med 
henblik på at blive uddannet 
til faglærte. 

“Nu går arbejdet i gang. 
Skimmelsvampen skal fjernes, 
og de faldefærdige forhold på 
kasernerne skal udbedres. Vi 
sætter med aftalen strøm til de 
første mange milliarder, som 
konkret skal løfte det danske 
forsvar med ny ammunition, 
flere militære lærlinge, droner 
og mange andre initiativer, 
som kan forbedre grundlaget 
for at rekruttere nye soldater 
og fastholde dem i længere 
tid i Forsvaret end i dag,” lød 
det fra Socialdemokratiets 
forsvarsordfører, Simon 
Kollerup.

BEDRE FORHOLD FOR 
FORSVARETS PERSONALE

J Vi skal i fremtiden kunne flyve grønt. Derfor landede 
regeringen før jul en aftale om en ny passagerafgift på 
flytrafik. Pengene fra den nye afgift skal bruges på at 
støtte den grønne omstilling inden for luftfart med 
blandt andet nye teknologier, så vi i fremtiden gør det 
mere klimavenligt at flyve. 

“Det er en rigtig god aftale, der er med til at sætte skub på 
den grønne udvikling på et område, som fylder for meget 
i CO2-regnskabet. Passagerafgiften giver os mulighed 
for at understøtte de grønne teknologier og etablere en 
grøn indenrigsrute. Samtidig får vi mulighed for at øge 
ældrechecken til de pensionister, der har mindst,” lyder 
det fra skatteminister Jeppe Bruus.

GRØNNERE 
FLYTRAFIK

J Almindelige lønmodtagere kan beholde lidt mere til sig selv, 
mens dem med de allerhøjeste indkomster skal bidrage med lidt 
mere. Sådan er bundlinjen i den skatteaftale, som et stort flertal i 
Folketinget indgik før jul. 

“Jeg er tilfreds med, at vi kan give balancerede skattelettelser til 
dem, der er i beskæftigelse, og til de enlige forsørgere. Danmark 
er et samfund, der er bygget på, at de bredeste skuldre bærer 
det tungeste læs. Derfor er det fornuftigt, at vi indfører en 
top-topskat på dem, som tjener mere end 2,5 millioner kroner om 
året,” lyder det fra finansminister Nicolai Wammen.

Langt de fleste penge bruges på at hæve beskæftigelsesfradraget, 
som går til den store gruppe af lønmodtagere i arbejde, ligesom vi 
hæver det særlige beskæftigelsesfradrag for enlige forsørgere.

LAVERE SKAT TIL 
ENLIGE FORSØRGERE
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J Opbakning fra naboer 
og lokalsamfund er helt 
afgørende, hvis vi de 
kommende år skal bygge 
meget mere sol og vind på 
land. Derfor har vi indgået en 
aftale om energiparker. Så vi 
kan opstille meget mere sol 
og vind på land, samtidig med 
at naboer og lokalsamfund får 
flere økonomiske gevinster. 
Og det skal ske, uden at 
vi går på kompromis med 
naturhensyn. 

“Det er alfa og omega, at 
løsningerne på naturkrisen 
og klimakrisen kan gå hånd 
i hånd, og denne aftale er et 
godt eksempel på, hvordan 
vi har fundet en balanceret 
løsning. Danmark er et 
lille land, og der er rift 
om pladsen. Derfor må vi 
acceptere, at nogle vindmøller 
eller solceller skal placeres i 
nærheden af naturarealer,” 
lyder det fra miljøminister 
Magnus Heunicke.

Regeringen er allerede i dialog 
med kommunerne om 32 
steder, hvor der kan placeres 
energiparker. 

NY PLAN FOR 
MANGE FLERE 
VINDMØLLER
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 T raditionen tro afholdt Socialdemo-
kratiet igen i år nytårsmøde. Lørdag 
den 13. januar hos Vingsted hotel- og 
konferencecenter i Vejle samledes 300 
socialdemokratiske tillidsfolk til en 

diskussion af nogle af de dagsordener, som kommer 
til at fylde meget i det nye år.

Nytårsstævnet er en af de begivenheder, 
hvor hele Socialdemokratiet samles – både de 
folkevalgte i Folketinget, kommuner, regioner 
og Europa-Parlamentet, de mange tillidsvalgte 
i hovedbestyrelsen og formænd for kreds-, 
kommune- og partiforeninger. Det giver en unik 
mulighed for en direkte debat mellem partiets 
ledelse og baglandet. 

ÆLDREPOLITIK TIL DEBAT 
Helene Glundholt er nyvalgt kredsformand i 
Hvidovre og med til nytårsmødet for første gang. 
Og hun var meget tilfreds med oplevelsen: 

Ældreplejen og den internationale 
situation var højt på dagsordenen, da 300 
socialdemokrater i januar skød året i gang 
ved det traditionsrige nytårsmøde. 

“Det var virkelig et fedt arrangement at komme 
med til som ny kredsformand. Jeg er glad for, at vi 
har et parti, der er inddragende og tager os med 
bag om politikken og den aktuelle situation som 
regeringsparti. Det var også skønt at møde andre at 
sparre med, og jeg kunne sagtens have brugt et par 
timer mere til mødet med networking, da man får 
så meget ud af at mødes på tværs,” fortæller hun. 

Til mødet havde alle mulighed for at få ordet, 
og der var derfor livlig debat og diskussion af en 
lang række emner. 2024 bliver et år med meget 
fokus på velfærd, og det prægede også mødet, 
hvor der var meget diskussion om den kommende 
ældrereform. En reform, der har til formål at 
frisætte ældreområdet, og som særligt optog 
Socialdemokratiets store kommunale bagland, der 
har området tæt på i hverdagen. 

Mange roste de tanker i udspillet, regeringen 
havde løftet sløret for. Flere pegede også på 
udfordringer og “faldgruber”, som man skal være 
opmærksom på, når man på Christiansborg skal 
forhandle udspillet med de øvrige partier. De gav 
dermed ministre og folketingspolitikere gode råd 
med på vejen. 

Også regeringens kommende reform på 
sundhedsområdet fyldte meget, idet der samtidig 
med nytårsstævnet også blev skudt gang i en række 
inddragelsesmøder om netop sundhedspolitik 
rundtom i landet. 

“Jeg synes, det var et godt møde, hvor vi især  
fik startet debatten om fremtidens sundheds-
væsen, hvor der holdes baglandsmøder rundtom i  
kredsene. Så der er en rød tråd i hele partiet 
om det arbejde,” fortæller Peter Lykkegaard, 
kredsformand i Odense Øst. 

GL AD FOR AT VÆRE I  ET 
INDDRAGENDE PARTI
Ud over den hjemlige velfærd var der også debat 
om den aktuelle sikkerhedssituation i Europa, 
krigen i Ukraine, Israel-Palæstina-konflikten og 
den utryghed, konflikten har skabt for danske jøder. 

For Michael Stegger, der er borgmester i Syddjurs 
Kommune, var det vigtigt også at sætte fokus på, 
hvordan vi taler til hinanden i den offentlige debat. 

“Jeg synes, det var et rigtig godt nytårsmøde. 
Endnu en gang med en veloplagt statsminister og 
meget talelyst blandt de mange fremmødte. Jeg 
selv roste medlemmet, der tog den demokratiske 
samtale op til debat. Jeg er helt enig i, at den er truet, 
og at vi som landets største parti har et særligt 
ansvar for at bidrage til, at det ikke er Facebook-
krigerne, der overtager samtalen,” fortæller han. 

Det kommende europaparlamentsvalg blev 
selvfølgelig også nævnt. Socialdemokratiets 
spidskandidat, Christel Schaldemose, var meget 
optimistisk om det kommende valg, som finder 
sted søndag den 9. juni 2024. b

300 partifæller 
i direkte dialog med 
formanden
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Arbejdsmiljøet er presset.
Danmark er ramt af en stress-epidemi, der koster arbejdspladserne  

16,4 milliarder om året. Det betyder, at der er et kæmpe potentiale i at 
forebygge og håndtere stress. Ikke bare menneskeligt, men også  

økonomisk. Hos HK arbejder vi for, at arbejdsgivere og politikere tager 
stress alvorligt, så ingen bliver syge af deres arbejde.  

Læs om, hvad HK arbejder for på hk.dk/stress.



Indgangen til 2024 markerede 
samtidig det første år med 
SVM-regeringen. Nogle har forsøgt at 
tegne billedet af en regering, der bare 
snakker uden at handle. Men faktisk 
står resultaterne efter bare ét år i kø. 
Socialdemokraten har samlet en 
oversigt over nogle af de mange vigtige 
resultater, der blev gennemført under 
det første år med SVM.

Ét år med 
SVM-regeringen

J  Vi har gennemført 
en akutpakke for 
sundhedsvæsenet. Med 
en række forskellige 
tiltag, der skal få de lange 
ventelister væk. 

J  Vi vil løfte 
sundhedsområdet med 
fem milliarder kroner frem 
mod 2030. Pengene skal 
blandt andet bruges til en 
ny Kræftplan V. 

J  Vi har løftet psykiatrien 
med 400 millioner kroner. 
Blandt andet til børn og 
unge og til mere tryghed 
for medarbejderne. 
Og vi vil bruge i alt tre 
milliarder kroner ekstra 
på psykiatrien frem mod 
2030. 

J  Vi har givet bedre hjælp 
til barnløse, så man nu har 
ret til dobbelt så mange 
behandlingsforsøg. Og vi 
vil indføre gratis hjælp til 
barn nummer to.

Sundhed

J  Vi har brugt tre milliarder 
kroner til at hæve 
lønnen til medarbejdere 
i den offentlige sektor. 
Blandt andre pædagoger, 
sygeplejersker, social- og 
sundhedsmedarbejdere og 
fængselsbetjente. 

J  Vi vil med vores 2030-
plan foretage de største 
investeringer i velfærden i 
15 år. 

J  Vi har foreslået en 
ældrereform. Den skal 
give de ældre mere 
selvbestemmelse over 
deres egen hverdag. 
Og mere tillid til 
medarbejderne. 

J  Vi har indført en 
ny arbejdspligt for 
arbejdsløse indvandrere.

Velfærd

J  Vi har hævet dagpengene 
i de første tre måneder. 
På den måde styrker vi 
trygheden for 1,5 millioner 
lønmodtagere.

J  Vi har forhøjet fradraget 
for kontingenter til 
fagforeninger. På den 
måde bliver det billigere 
at være medlem af en 
fagforening. Det styrker 
den danske model. 

J  Vi har gjort ordningen 
med ret til uddannelse 
på 110 procent af 
dagpengene permanent. 
Så flere får mulighed for 
at gennemføre en faglig 
uddannelse. 

Arbejdsmarked

SOCIALDEMOKRATEN8
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J  Vi har gennemført 
Danmarkshistoriens 
største udbud af havvind.

J  Vi har indgået aftale om en 
firedobling af sol og vind 
på land.

J  Vi har indgået aftale om, at 
man skal kunne flyve grønt 
på indenrigsruter.

J  Vi har sikret milliarder til 
klimaforskning.

J  Vi har indført stop for 
brug af sprøjtemidler ved 
drikkevandsboringer.

J  Vi har sikret hjælp til byer 
ramt af stormflod.

J  Vi har gennemført en 
akutpakke for havmiljøet.

Klima og miljø

J  Vi har løftet 
forsvarsudgifterne, så 
vi opfylder NATO’s 
krav om at bruge 
mindst to procent af 
bruttonationalproduktet 
på forsvaret. 

J  Vi har etableret en 
Ukrainefond og fortsat 
støtten til Ukraines 
frihedskamp.

J  Vi har gennemført en ny 
bandepakke, som sætter 
konsekvent ind over for 
bandekriminalitet.

Forsvar og sikkerhed

J  Vi har gennemført 
målrettet hjælp til 
de danskere, der er 
blevet hårdest ramt af 
inflationen. 

J  Vi har sænket skatten for 
almindelige lønmodtagere 
og enlige forsørgere.

J  Vi har hævet ældrechecken 
med 5.000 kroner. 

J  Vi har øget 
kørselsfradraget i 
yderkommuner og 
tilskuddet til færgedrift.

Økonomi

J  Vi har løftet erhvervs-
skolerne med 900 
millioner kroner.

J  Vi har aftalt en stor 
reform af universiteterne. 
Den giver flere penge til 
uddannelse. Og den giver 
de studerende flere nye 
muligheder for at  
uddanne sig.

J  Vi har sænket klasseloftet 
fra 28 til 26 elever i  
0.-2. klasse.

J  Vi har besluttet, at 
skærmene skal ud af 
vuggestuer og børnehaver.

J  Vi har droppet kravet om, 
at eleverne i folkeskolen 
skal have en vurdering 
af, hvorvidt de er 
“uddannelsesparate”  
eller ej. 

J  Vi har foreslået en 
omfattende frisættelse af 
folkeskolen ved at afskaffe 
9 ud af 10 læringsmål. 

J  Vi har aftalt løn under 
uddannelse til sosu-elever 
over 25 år.

Børn og uddannelse
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 I starten af februar blev skolevalget afgjort. 
Folkeskoleeleverne havde talt. Socialdemokratiet 
gik tilbage. Vi fik en andenplads med 16 procent af 
stemmerne, mens Liberal Alliance vandt det hele 
med 30 procent. Selvom jeg er skuffet på DSU’s 

vegne, så er jeg også stolt. Vi har ført en sindssygt flot 
valgkamp, og vi har haft de bedste debattører blandt 
ungdomsorganisationerne.

Vi har gjort, hvad vi kunne. Alligevel har det ikke 
været nok. Og her cirka to uger efter nederlaget synes 
jeg, at det er på sin plads at stille spørgsmålet: Hvorfor 
har Socialdemokratiet ikke tilstrækkeligt fat på de unge? 

Under skolevalget har jeg kunnet konstatere, at der 
er en helt særlig energi og stemning omkring Liberal 
Alliance – særligt blandt de unge drenge. Der blev 
heppet, hujet og klappet mere af dem, og efter debatterne 
stormede de unge drenge hen til Liberal Alliances bod for 
at tage selfies og få en snak. 

Noget af al den hype skyldes helt sikkert Alex 
Vanopslaghs popularitet på TikTok. Men det kan ikke 
forklare det hele. For vi ser altså en tendens, hvor unge 
mænd rykker mere til højre på det politiske spektrum. 
Ikke bare i Danmark, men også i Norden og verden.

Hos vores søsterorganisationer i Norge og 
Sverige er fortællingen den samme. I 2023 fik Høyre 
og Fremskrittspartiet tilsammen over 40 procent af 
stemmerne til det norske skolevalg. Værre gik det til i 
Sverige året før, hvor Moderaterna og Sverigedemo-
kraterna vandt det hele med 48 procent af alle 
stemmer. Og til det svenske folketingsvalg har en 
analyse vist, at hvis mændene bestemte valgresultatet, 
så ville Socialdemokraterna og Sverigedemokraterna  
være lige store. 

Internationalt taler man om en ny global køns-
opdeling med to lejre: “de progressive” og “de kon- 
servative”. I grove træk bliver unge mænd mere og mere 
konservative, mens kvinderne bliver mere progressive. 
Vi har en generation af unge mænd og kvinder, der – 
selvom de går i skole og arbejder sammen – aldrig har 
været mere uenige med hinanden. Det viser analyser fra 
Asien, Europa og USA. 

Men hvorfor sker det? Hvorfor rykker de unge 
mænd til højre? Jeg tror grundlæggende, at vi har en 
generation af unge drenge og mænd, der er presset på 
deres maskulinitet. 

Vi mister de 
unge mænd til 
højrefløjen

A F K ATR I N E E V E LY N J E N S E N , FO R B U N D S FO R M A N D FO R D S U

I mange år har kvinderne domineret dagsordenen 
med MeToo, samtykke, mistrivsel og meget mere. 
Samtalerne har været nødvendige for vores samfund og 
ligestillingen, men jeg tror også, at vi på venstrefløjen har 
fejlet. Vi har været rigtig gode til at sætte grænser, men 
for dårlige til at sige: “Hvad må man?”, “Hvad er okay?”, 
“Hvad er den gode scoring?” Vi har glemt at tale med og 
give plads til den almindelige mand. 

Samtidig scorer kvinderne også de højeste karakterer. 
De får de længste uddannelser. De flytter ind til byerne. 
De sætter større krav, og man vil ikke date “nedad”. 
Kvinder har ikke længere brug for mænd på samme måde 
som før. Det ses også på statistikkerne. Danske mænd og 
kvinder er singler som aldrig før. Det er særligt ufaglærte 
mænd, som bor alene. Faktisk hele 31 procent af dem – 
og de er oftere uden arbejde og har lavere indkomst end 
andre mænd. Bare i Randers Kommune bor seks ud af ti 
ufaglærte mænd uden partner. 

Mænd og kvinder lever adskilt som aldrig før. 
Kvinderne fører ræset mod toppen, mens mændene 
sakker længere og længere bagud. Alt dette har skabt 
en perfekt cocktail, som medfører, at mænd og kvinders 
holdninger ikke længere er kønsneutrale. Mænd mener 
noget bestemt, og kvinder mener noget andet. Vi bevæger 
os væk fra hinanden. 

Netop det – at unge mænd lever alene, ikke føler 
sig hørt og ikke ved, hvordan de skal gebærde sig – har 
skabt et stort tomrum hos unge drenge. Et tomrum, som 
gør dem til nemme ofre for typer som Andrew Tate og  
Casper Krause, der er megapopulære på TikTok. Det 
er typer, som giver nemme svar på livet: “Gå efter din 
passion”, “Jagt dine drømme”, “Følg de her 10 skridt, og 
så bliver du rig” eller “Sådan her scorer du damer”. De 
taler ind i unge drenges hverdag. Giver dem en retning. 
Fortæller dem, hvordan man bliver en stærk mand. En 
tilbagevenden til den traditionelle mand, om man vil.

Og lad mig så vende tilbage til Liberal Alliance. For 
jeg mener, at de er det politiske symbol på den gren af 
mandlige influencere, som tiltaler de unge mænd. Bare se 
på Alex Vanopslaghs kampagne “Du kan godt”. Man kan 
sagtens blive, hvad man vil. Man kan sagtens blive den 
bedste version af sig selv, er budskabet i kampagnen. Du 
skal bare tage dig sammen og gøre det. 

“Du kan godt” kan oversættes til: Du behøver ikke 
hjælp fra nogen. Du behøver ikke noget velfærdssamfund 
til at “bestemme” over dig. For du kan klare dig selv. Og 
det er her, det bliver rigtig farligt. For hvis man allerede 
i sine unge år føler, at velfærdssamfundet er en klods 
om benet på én, så bliver det svært at overbevise om det 
modsatte. For vi ved, at tidligere erfaringer med politik 
er noget, som hænger ved resten af livet. 

Derfor skal vi i gang nu. Vi skal have en seriøs snak – 
ikke bare med os selv, men også vores socialdemokratiske 
kolleger i Norden. Vi skal fortælle de unge mænd, hvad 
det socialdemokratiske projekt for fremtiden er. Hvorfor 
vi er til for dem. Det bliver svært. Men vi mister de unge 
mænd til højrefløjen, hvis ikke vi gør noget nu. Vi skal 
begynde samtalen, før det er for sent. b
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J I 1924 fik Danmark ikke blot sin første 
socialdemokratiske regering. Det var også året, 
hvor Arbejdernes Oplysningsforbund (AOF) blev 
grundlagt. Socialdemokratiet, De Samvirkende 
Fagforbund (forløberen for LO og FH), Det 
Kooperative Fællesforbund og Danmarks 
Socialdemokratiske Ungdom gik sammen om at 
styrke indsatsen for oplysning og uddannelse. 

Folkeoplysning blev dengang set som en af 
de helt centrale opgaver for arbejderbevægelsen. 
Skulle arbejderne rustes til at lede Danmark i 
fremtiden, måtte der oplysning og uddannelse til. 
Og mange arbejderbørn fik dengang en sparsom 
skolegang. 

Arbejderbevægelsens Oplysningsforbund har 
siden 1924 stået for folkeoplysning til danskerne. 
I januar kunne forbundet fejre 100-års jubilæum 
med stor reception på Arbejdermuseet.

B E S Ø G AO F
Du kan læse meget 
mere om AOF, finde en 
AOF-afdeling tæt på dig 
og læse om de mange 
forskellige kurser på 
AOF’s hjemmeside.

OPLYSNING TIL 
FOLKET I 100 ÅR 

Arbejderbevægelsen måtte derfor selv tage 
en del af opgaven på sig med uddannelse. Både 
i forhold til det faglige og politiske arbejde og i 
forhold til at skabe en bredere forståelse af kultur- 
og samfundsforhold. Med AOF grundlagde 
arbejderbevægelsen derfor et forbund til at stå i 
spidsen for arbejdet. 

UDGAV ARBEJDERSANGBOGEN
I spidsen for AOF stod i 1924 to af arbejder-
bevægelsens store skikkelser på den tid. Som 
formand C.V. Bramsnæs, der senere blev finans- 
minister i Staunings regering og siden national- 
bankdirektør, og som daglig leder det unge 
folketingsmedlem Harald Jensen, der både  
på og uden for Christiansborg havde folkeoplys-
ning som sin store hjertesag. 

Allerede i det første år afholdt AOF 953 
foredrag og 169 studiekredse og havde mere 
end 56.000 deltagere. Også højskoleophold på 
de store arbejderhøjskoler blev populære. AOF 
kastede sig også over bogudgivelser, blandt andet 
Arbejdersangbogen, som udkom første gang i 1926 
og siden er udkommet i mange nye udgaver. 

Der er sket meget inden for uddannelsesområdet 
siden 1924. I dag er der mange flere muligheder for 
at søge både uddannelse og viden end i 1924. Men 
det har ikke betydet, at aktiviteten i AOF er gået 
ned. Tværtimod. 

I dag har AOF over 9.000 kurser om året 
fordelt over hele landet. Og med en meget bred 
deltagerkreds, alt fra yoga og keramikkurser til 
voksenuddannelser for ledige og sprogundervisning 
for flygtninge. AOF samarbejder blandt andet med 
a-kasser, fagforeninger og kommuner om at udbyde 
kurser til forskellige grupper. 

FEJRET MED RECEPTION PÅ 
ARBEJDERMUSEET
Selve jubilæet blev blandt andet markeret 
med en stor reception på Arbejdermuseet, 
hvor AOF også havde til huse i sine første år. 
I forbindelse med jubilæet var der hilsner fra 
blandt andre FH’s næstformand, Nanna Højlund, 
Socialdemokratiets kulturordfører, Mogens 
Jensen, beskæftigelsesminister Ane Halsboe-
Jørgensen og statsminister Mette Frederiksen. 

Mette Frederiksen takkede AOF for at “åbne 
døren til mere viden, mere indsigt og mere udsyn” 
for mange danskere og slog fast, at “i en tid med 
fake news, med stigende splittelse og med sociale 
medier, som kan ændre og nogle gange ødelægge 
enhver nødvendig debat, så har vi behov for 
folkeoplysning. Og derfor har vi behov for AOF”. b
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J VELFÆRDTEMA

Sundhedsvæsenet er et af hjørnestenene i 
vores velfærdssamfund. Men de forskellige 
dele af vores sundhedsvæsen skal være bedre 
til at arbejde sammen, så patienten sættes i 
centrum. Og så vi sikrer mere lighed, uanset 
hvor i landet man bor. Sådan lyder det 
samstemmende fra socialdemokrater i både 
regeringen, regionerne og kommunerne, som 
Socialdemokraten har talt med. 

Et stærkere 
sundhedsvæsen 
i hele 
Danmark

A F L AU G E R IT TM A N N K JÆ R H A N S E N
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J “Det er vores ansvar som parti, at vi sørger for, 
at vi har et ordentligt sundhedsvæsen alle steder i 
landet”.

Sådan lyder det fra Kaare Dybvad Bek. Ud over 
at være udlændinge- og integrationsminister er 
han også stærkt optaget af vores sundhedsvæsen. 
Derfor ser han også frem til, at netop sundhed 
bliver et af årets absolut vigtigste emner. 

På Socialdemokratiets nytårsmøde i januar 
stod det klart, at 2024 bliver et stort sundhedsår. 
Og at det bliver en socialdemokratisk kerneopgave 
at sikre, at vi har et sundhedsvæsen, der hænger 
sammen – også i fremtiden. Ellers vil det gå 
ud over dem, som har mest brug for et stærkt 
velfærdssamfund. 

Til foråret præsenterer Sundhedsstruk-
turkommissionen sine anbefalinger til, hvordan 
fremtidens sundhedsvæsen kan se ud. Selvom 
kommissionens navn er noget af en tungevrider, og 
spørgsmål om “struktur” i sundhedsvæsenet kan 
lyde firkantet, så handler det helt grundlæggende 
om nogle helt centrale mål for socialdemokrater: 
Hvordan vi mindsker ulighed i sundhed og sørger 
for, at sundhedsvæsenet også i fremtiden er rustet 
til at tage sig af os og vores nære, når vi får brug for 
behandling og pleje.

I den anledning har Socialdemokratiet talt 
med tre socialdemokrater, som er nogle af dem, 
der skal være helt tæt på, når Sundhedsstruktur-
kommissionen i foråret præsenterer sine anbe-
falinger til en ny struktur for sundhedsvæsenet.

DE T DA N S KE 
SUNDHE DS VÆ S E N
Det danske sundhedsvæsen 
er i dag fordelt mellem både 
stat, kommuner, regioner og 
privatpraktiserende læger:

J  De 98 kommuner har  
ansvaret for blandt andet 
forebyggelse, genoptræning 
og rehabilitering. 

J  De 5 regioner har ansvaret  
for sygehusene. 

J  Regionerne indgår også 
aftaler med de cirka 3.300 
praktiserende læger.

J  Staten har ansvaret for 
sundhedslovgivningen og 
udstikker de overordnede 
rammer. 

J
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J VELFÆRDTEMA

ULIG HE D 
I  SUNDHE D
Den gennemsnitlige 
levealder svinger 
fra 78,5 år i Lolland 
Kommune til 83,7 år i 
Rudersdal Kommune. 

K I L D E  N ATI O N A L E M Å L FO R 
S U N D H E D S VÆ S E N E T, 2023

SUNDHE D SK AL TÆ T TE RE PÅ BORG E RNE
De seneste 20 år er vores sundhedsvæsen blevet 
forbedret markant. Kvaliteten i behandlinger 
er blevet løftet, og langt flere overlever alvorlig 
sygdom. Alligevel må vi se i øjnene, at vores 
sundhedsvæsen er presset. Vi bliver flere, der har 
brug for pleje. Samtidig mangler vi medarbejdere. 

En af dem, som oplever de udfordringer helt 
tæt på, er Britt Jensen. Hun er socialdemokratisk 
borgmester i Rødovre og medlem af Sundheds- og 
Ældreudvalget i Kommunernes Landsforening: 

“Helt overordnet står vi i kommunerne med en 
fælles udfordring. Der bliver flere ældre og flere 
kronisk syge, og i begge grupper ser vi stadig mere 
komplekse helbreds- og sygdomsbilleder. Samtidig 
har vi sværere og sværere ved at få de medarbejdere, 
vi har brug for. Det er nødvendigt, at vi finder svar 
på det dobbeltpres, hvis vi skal blive ved med at 
levere den velfærd, vi gerne vil, og hvis vi skal leve 
op til ambitionerne om, at alle skal kunne leve et 
sundt liv og have adgang til fælles sundhedsydelser 
uanset pengepungens størrelse”, siger hun.

Særligt nævner Britt Jensen “det nære sund-
hedsvæsen”. Altså de sundhedstilbud, der ligger 
uden for hospitalerne og er tæt på borgerne, 
eksempelvis ude i kommunerne. De skal styrkes, 
så vi bliver bedre til at forebygge, at patienter 
indlægges. 

“Nogle af nøgleordene i sundhedsreformen er 
nærhed og proportioner. Nærheden handler om, 
at vi i kommunerne er tæt på borgerne og kan se 
de helheder, de indgår i. En borger kan have mange 
udfordringer eller behov, hvor det ikke løser noget, 
hvis vi ikke kan se på tværs af for eksempel sygdom, 
sociale problemer, psykiske problemer, og hvad 
der ellers kan være af udfordringer i den enkelte 
borgers liv. Derfor er det vigtigt at holde fast i den 
nærhed, kommunerne kan levere”, siger hun.

ULIG HE DE N SK AL VÆ RE MINDRE
Anders Kühnau er regionsrådsformand i Midt- 
jylland og formand for Danske Regioner. Han deler 
Britt Jensens ambitioner om, at en ny struktur 
af sundhedsvæsenet særligt skal styrke det nære 
sundhedsvæsen:

“Jeg håber, at den her sundhedsreform kan 
skabe forudsætninger for at udvikle det nære 
sundhedsvæsen. Vi har udviklet velfungerende 
hospitaler med specialiserede funktioner på et 
højt internationalt niveau i Danmark. Og vi har 
også et sundhedsvæsen, der generelt er godt 
fungerende. Men vi har nogle udfordringer med 
udviklingen af det nære sundhedsvæsen. Det er en 
af hovedudfordringerne”, siger Anders Kühnau.

Behovet for at udvikle det nære sundhedsvæsen 
hænger også sammen med en stor geografisk 
ulighed i landet. Der er stor forskel på, hvilke tilbud 
man har adgang til, alt efter hvor i landet man bor:

“I dag er det sådan, at der, hvor man er langt fra 
de store universitetsbyer, der har man de dårligste 
sundhedstilbud. Og det er også ofte der, man har 
mest brug for læger og andre sundhedstilbud. 
Der er der noget, der skaber en ulighed i vores 
sundhedsvæsen – og dér skal man ind og kigge 
på nogle strukturer. Den strukturelle forskel er 
simpelthen for stor”, pointerer Anders Kühnau.

A N D E R S KÜ H N AU
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 “Jeg håber, at den her sundhedsreform 
kan skabe forudsætninger for at udvikle 
det nære sundhedsvæsen. Vi har udviklet 
velfungerende hospitaler med specialiserede 
funktioner på et højt internationalt niveau i 
Danmark. Og vi har også et sundhedsvæsen, 
der generelt er godt fungerende. Men vi 
har nogle udfordringer med udviklingen 
af det nære sundhedsvæsen. Det er en af 
hovedudfordringerne”

ANDE RS KÜHNAU
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VI SK AL FORE BYGG E ME RE 
Britt Jensen peger også på, at vi skal bruge 
kræfterne i sundhedsvæsenet bedre ved at blive 
bedre til at samarbejde. Vi skal især blive bedre 
til at tænke i forebyggelse frem for at operere, 
når skaden er sket. Mange af de behandlinger, der 
udføres i dag i sundhedsvæsenet, kunne nemlig 
være undgået, hvis der havde været forebyggende 
tiltag. Eksempelvis når det handler om slidgigt i 
knæet: 

“Det er en meget indgribende behandling, selv 
om vi ved, at træning ofte er en langt bedre løsning. 
Vi kan nemlig forebygge, at kroniske sygdomme 
forværres, og derfor skal vi have et langt større 
fokus på at forebygge udviklingen og forværringen 
af sygdommene. Det bør helt klart ske i det 
nære sundhedsvæsen, hvor træning og mindre 
indgribende behandlinger bør være førstevalg, før 
man griber til operation”, siger hun. 

Også Anders Kühnau peger på, at en ny struk-
tur i sundhedsvæsenet skal være med til at sikre 
mere forebyggelse uden for hospitalerne, så færre 
bliver indlagt. 

PROBLEME R R A MME R DEM ME D 
FÆ RRE S T RE SSOURCE R
Tilbage hos Kaare Dybvad Bek handler spørgsmålet 
om struktur i sundhedsvæsenet grundlæggende om 
at sikre lighed i sundhed – på tværs af landet. 

“Det er altid de steder, hvor man har færrest 
ressourcer, at man oplever problemerne først. Det 
er, uanset om det drejer sig om kommunerne eller 
områder i storbyer, hvor man har et socialt dårligere 
udgangspunkt. Og derfor er det så vigtigt, at vi har 
et sundhedsvæsen, der fungerer og har et højt 
niveau i hele landet”, siger han.

Samtidig lægger Kaare Dybvad Bek også vægt 
på, at vi skal have sikret en bedre sammenhæng 
i sundhedsvæsenet, der sikrer en god og tryg 
overgang fra sygehus til hjem:

“Vi har nogle rigtig effektive store sygehuse, som 
gør et fantastisk stykke arbejde. Men vi ser også, at 
de er blevet så effektive, at folk bliver udskrevet 
langt tidligere, end man gjorde før i tiden. Der ser 
vi nogle gange, at der er en overgang fra sygehus til 
hjem, som er svær. Derfor skal vi også udvikle et 
system, der sikrer, at man kan blive fulgt op på med 
pleje og behandling, som man har brug for, når man 
kommer hjem fra sygehuset.”

“Problemet i dag er, at der er for dårlig sam- 
menhæng mellem vores hospitaler og resten 
af sundhedsvæsenet. Og det er det, der er hele 
vores fokus i den her diskussion; at vi får en bedre 
sammenhæng og en bedre kvalitet for dem, der 
møder sundhedsvæsenet. Og for dem, der kommer 
hjem fra hospitalet, typisk hvor der er nogen, der har 
svært ved at finde den rigtige overgang”, fortæller 
Kaare Dybvad Bek.

LIG HE D SOM G RUNDL ÆGG E NDE VÆ RDI
Det bliver formentlig sidst på foråret, at 
Sundhedsstrukturkommissionen kommer med 
sine anbefalinger. Derefter skal regeringen og 
Folketinget i gang med at forhandle om, hvordan 
vores sundhedsvæsen skal se ud i fremtiden. Så 
vi tager hånd om de udfordringer, Britt Jensen, 
Anders Kühnau og Kaare Dybvad Bek har peget på. 

Britt Jensen er en af dem, der vil følge forløbet 
meget tæt. Derfor vil hun også gerne sætte en 
overskrift på, hvordan hun som socialdemokrat 
ønsker, at den kommende sundhedsreform skal 
se ud:

“Lighed i sundhed og lige ret for alle borgere til 
sundhedsydelser har altid været helt grundlæggende 
værdier for Socialdemokratiet. Det er også de 
værdier, en ny struktur af sundhedsvæsenet skal 
bygge på”. b

SUNDHE DS -
S TRUK TUR- 
KOMMI SS IO NE N
Regeringen nedsatte 
sidste år en sundheds-
strukturkommission. 
Kommissionen skal 
komme med forslag til, 
hvordan sundhedsvæ-
senet kan organiseres i 
fremtiden. Målene med 
den nye organisering 
skal blandt andet være:

J  Et sundhedsvæsen, 
der er sammenhæn-
gende og samarbejder 
på tværs af faglighe-
der og geografi.

J   En opgavefordeling 
i sundhedsvæsenet 
mellem sygehuse og 
det nære sundheds-
væsen, der sikrer, at 
patienten kommer 
i centrum og får en 
sammenhængende 
plan for behandling.

J  Nedbragt ulighed i 
sundhedsvæsenet  
– både geografisk og 
socialt.

Kommissionen kommer 
med sine forslag i løbet af 
foråret.

B R IT T J E N S E N

“Det er altid de steder, hvor man har 
færrest ressourcer, at man oplever 

problemerne først. Det er, uanset om det 
drejer sig om kommunerne eller områder i 
storbyer, hvor man har et socialt dårligere 
udgangspunkt. Og derfor er det så vigtigt, 

at vi har et sundhedsvæsen, der fungerer 
og har et højt niveau i hele landet”

K A ARE DYBVAD BE K
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J Inde på Fie Hækkerups kontor på Christians-
borgs øverste etage er de hvide kontorvægge blottet 
for kunst og pynt. I stedet er det whiteboards fyldt 
med skriblerier, noter og idéer, der pryder væggene. 
Og for tiden er der ét ord, der går igen: ældre. 

E N UNG S TEMME PÅ Æ LDREOMR ÅDE T 
29-årige Fie Hækkerup er en af Socialdemokratiets 
– og for den sags skyld Folketingets – yngste 
medlemmer. For nylig blev hun sat i spidsen for 
arbejdet med ældrereformen. I den anledning har 
hun en solskinsrig onsdag eftermiddag sat tid af 
til at tage en snak om både hende og regeringens 
udspil til en ældrereform.

I januar blev regeringens udspil til en 
ældrereform præsenteret. Med overskriften, 
at vi skal passe bedre på dem, der har passet på 
os, bliver der lagt op til et omfattende opgør 
med bureaukrati, minuttyranni og utryghed på 
ældreområdet. I stedet skal den ældre i højere 
grad kunne bestemme over sit eget liv og møde 
flere kendte ansigter i hverdagen. Det taler 
Socialdemokraten med partiets ældreordfører, 
Fie Hækkerup, om i denne artikel.

Når Fie bliver 
gammel, 

så vil hun 
bestemme selv

A F L AU G E R IT TM A N N K JÆ R H A N S E NJ VELFÆRDTEMA

“Ældreområdet betyder meget, når man er 
socialdemokrat. Det er en hjørnesten i vores 
velfærdssamfund, så det er jo noget af det, der bor 
helt naturligt i hjertet på os – at de, der har passet 
på os, skal have en god og værdig alderdom”.

Det er ikke lang tid siden, Fie Hækkerup havde 
andre arbejdsområder, indtil hun i december blev 
ældreordfører. Med et smil på læben indrømmer 
hun også, at det nok ikke var den letteste opgave 
at træde ind i som et stadig relativt nybagt 
folketingsmedlem.

“Jeg synes, læringskurven har taget et nøk 
opad. Især når man skal være ansigtet på noget, 
som fylder rigtig meget i danskernes bevidsthed,” 
siger Fie Hækkerup. 

“Det fylder meget, for det er et område, som folk 
kan se sig selv i. Nogle er pårørende; børn, venner, 
og nogle er selv ældre. Det er en større opgave på 
den måde”.

Ældrereformen er et af de største udspil, som er 
blevet præsenteret i denne regeringsperiode indtil 
videre. Og med ambitionen om at tage et afgørende 
opgør med den enorme mængde af bureaukrati er 
det også et udspil, der rummer nogle af de største 
udfordringer.

Derfor var det også en overraskelse for Fie 
Hækkerup, der egentlig var på vej på juleferie, at 
det var hende, der skulle løfte opgaven.

“Det var faktisk bageri og hygge, som var på 
dagsordenen. Jeg havde ikke tænkt, at det skulle 
være mig, der skulle blive ældreordfører, selvom 
man jo godt kan drømme. Men så gik det jo plud-
selig hurtigt, og der blev travlt”, fortæller hun. 
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Fie Hækkerup skuler i den forbindelse over på 
en bunke rapporter, der ligger henkastet på en stol 
i hjørnet af hendes kontor. De er blandt blot nogle 
af “lektierne”, som kloge folk på ældreområdet fik 
overleveret til hende.

DE T HANDLE R OM VÆ RDIG HE D
Fie Hækkerup ønsker ikke at være en politiker, der 
fører politik på baggrund af enkeltsager. Men ikke 
desto mindre skal politik føres med udgangspunkt 
i den virkelige verden, virkelige oplevelser og 
virkelige følelser. Derfor har en stor del af hendes 
arbejde med ældrereformen også bestået i at komme 
ud og besøge både borgmestre, byrådsmedlemmer, 
ældre og pårørende. 

“Det har været rigtig vigtigt for mig at snakke 
med borgmestre, byrådsmedlemmer og mange 
andre. Det tror jeg har været en af mine vigtigste 
roller som ældreordfører: at bringe deres 
bekymringspunkter ind til forhandlingerne”, 
fortæller Fie Hækkerup. 

Og med størstedelen af arbejdet med ældre-
reformen på plads er hun nu klar til at sætte en 
overskrift på udspillet.

“Det handler om værdighed, om faglighed, og 
det handler om selvbestemmelse”.

Her peger Fie Hækkerup særligt på elementet 
i udspillet, der handler om helhedspleje. Et punkt, 
der tager afsæt i troen på, at man aldrig bliver for 
gammel til at bestemme over eget liv. Heller ikke 

selvom man er oppe i årene og har brug for hjælp. 
Den ældre skal i højere grad selv kunne vælge, hvad 
tid med hjemmeplejen skal bruges på, i stedet for 
at det er en visitator langt væk bag et skrivebord, 
der administrerer både minutter og sekunder af 
den ældres hverdag.

Fie Hækkerups øjne lyser op, når hun taler 
om helhedsplejen; ønsket om, at ældre skal have 
muligheden for at bestemme mere selv.

“Hvorfor skulle jeg vide bedre, hvad den ældre 
har brug for, bare fordi jeg er yngre? Det er jo voksne 
mennesker, som hele deres liv har bidraget til vores 
samfund: Skabt det samfund, vi andre nu står på 
skuldrene af”.

FLE RE FA S TE TE A MS
På trods af det er det alligevel de nye faste team, som 
vækker mest begejstring hos Fie Hækkerup. Det er 
hendes “yndlings-yndlings”-del af udspillet, tøver 
hun ikke med at sige. Flere faste team i hjemmeplejen 
skal sikre, at den ældre borgers hjem ikke skal blive 
til en banegård, hvor det er nye ansigter, der kommer 
på besøg hver eneste dag. I stedet skal det være de 
samme mennesker i tværfaglige team, der yder pleje 
i den ældres hjem. Det skaber en genkendelighed, 
tryghed og en personlig relation mellem plejerne 
og borgerne, lyder det.

Selvom samtalen med Fie Hækkerup kun 
rummer optimisme og spænding, lægges der ikke 
skjul på, at der følger udfordringer med, når en 

grundpille i vores velfærdssystem skal 
reformeres.

“Jeg tror, det bliver svært at vende 
den tendens, der er til at indføre regler 
og stramninger, når vi oplever steder, 
hvor der bliver begået fejl. Det ligger 
dybt i os politikere at tænke: “Så må vi 
have et nyt tilsyn”!

“Så jeg tror, den sværeste opgave 
bliver at have tålmodighed til at se den 
her reform virke. Den store tillidsøvelse 
bliver, at vi holder fast og siger, at bare 
fordi der er begået fejl, så skal der ikke 
bare lægges endnu et tilsyn ind”.

Fie Hækkerup medgiver, at 
arbejdet, der ligger foran, er kom- 
pliceret, men hun lægger vægt på, 
at det handler om at holde øjnene på 
bolden. En reform af ældreområdet 
kræver et modigt og større opgør med 
både regler og procedurer, men også 
kultur og normer.

Inden Fie Hækkerup skal tilbage 
til sin bunke af dokumenter, får hun 
et sidste spørgsmål med på vejen. Hun 
bliver bedt om at afslutte sætningen: 
“Når jeg bliver gammel …”
“… Så vil jeg bestemme selv.” b
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J VELFÆRDTEMA

J Lige nu diskuterer vi, hvordan 
fremtidens ældrepleje skal se ud. 
Og som du har kunnet læse på de 
foregående sider, har vi brugt meget 
tid på at lytte til de ældres ønsker til 
fremtiden. Men hvad tænker de yngre 
generationer egentlig om at blive 
gamle? 

Socialdemokraten har spurgt en 
række yngre socialdemokrater både 
på Christiansborg, i kommunerne 
og i regionsrådene om, hvordan de 
forestiller sig, at deres liv ser ud, når 
de bliver ældre.

Vi har kørt deres portrætbilleder 
gennem et “ældrefilter” på en app, 
som giver sit bud på, hvordan de unge 
politikere vil se ud som ældre.

Når jeg bliver 
gammel ...
Hvad tænker de yngre generationer om at 
blive ældre? Det har Socialdemokraten spurgt 
en række yngre politikere om. 

ANNE PAULIN
FOLKE TING SMEDLEM

 “Når jeg bliver gammel, drømmer jeg 
om at bo et sted, hvor man er tæt på 
naturen hver dag og kan se, dufte og føle 
vejret og årstidernes skiften.”

SIMON HANSE N
BORGMES TER I  GULDBORG SUND

 “Når jeg bliver gammel, så 
håber jeg, at der vil være 
nogle sympatiske og dygtige 
omsorgspersoner omkring mig, 
som kan være med til at skabe 
livskvalitet i min hverdag.”

L A SSE FRIM AND JE NSE N
BORGMES TER I  A ALBORG

 “Når jeg bliver gammel, 
så vil jeg være sammen 
med dem, jeg holder af, 
og forhåbentlig have 
børnebørn, jeg kan 
være der for. Jeg vil 
gerne have min sidste 
tid på et kommunalt 
plejehjem, tage til 
koncerter og støtte de 
røde (AaB) på stadion.”
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SAR A EMIL BA ARING
FOLKE TING SMEDLEM 

 “Når jeg bliver gammel, 
håber jeg inderligt, at jeg 
fortsat vil få lov til at være 
en aktiv del af køkkenet, 
så længe jeg kan. Det 
er her, jeg finder ro og 
afslapning! Derudover 
ønsker jeg at kunne 
besøge biblioteket og 
forsvinde ind i bøgernes 
fortryllende univers eller 
lydbøgernes forunderlige 
verden. Kort sagt, jeg 
vil have muligheden for 
at have indflydelse på 
mit eget liv, så længe det 
overhovedet er muligt.”

SOFIE DE BRE T TE VILLE 
OL SE N
REG IONSR ÅDSMEDLEM 
I  REG ION HOVEDS TADEN

 “Når jeg bliver gammel, 
drømmer jeg om stadig 
at være en del af et 
samfund, der passer 
på os alle sammen 
uanset økonomiske 
forudsætninger. Jeg 
drømmer om at kunne få 
en kærlig hånd, men også 
om at få hjælp til fortsat 
at kunne være noget for 
andre og til livslangt at 
kunne udfolde mig og 
min nysgerrighed.”

L AUR A ROSE NVING E
MEDLEM AF K Ø BENHAVNS BORG ERREPR ÆSENTATION

 “Når jeg bliver gammel, drømmer jeg om at kunne få lov til stadig 
at føle mig nyttig, at der er plads og brug for mig, samtidig med 
at jeg kan få lov til at sove længe hver dag.”

C AROLINE VIC TORIA 
CHRIS TE NSE N
BY R ÅDSMEDLEM 
I  H Ø RSHOL M

 “Når jeg bliver 
gammel, håber jeg 
på, at vi har en endnu 
stærkere, solidarisk 
generationskontrakt – at 
jeg har gjort mit bedste 
for at give et bedre 
velfærdssamfund og 
bedre levebetingelser 
videre til de yngre 
generationer, og at de 
yngre generationer 
samtidig vil gøre 
deres bedste for at 
fastholde og udvikle 
et velfærdssamfund, 
som har råd til at passe 
ordentligt på mig og 
andre ældre, når vi en 
dag har brug for det.”
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J VELFÆRDTEMA

J Fremtidens ældrepleje skal skabes sammen 
med dem, som ved mest om området. Derfor har 
socialdemokrater de seneste måneder været i fuld sving 
med at rejse rundt i landet og diskutere ældrepolitik. 

Hele den socialdemokratiske partiorganisation har 
været involveret. Ministre og folketings-medlemmer, 
der skal udarbejde den nye lov, borgmestre og 
byrådsmedlemmer, der står for ældreplejen ude 
i kommunerne, og ikke mindst hundredvis af 
socialdemokratiske medlemmer, hvor nogle også er 
aktive i ældreforeninger.

HE R K AN DU SE NO G LE AF DE AK TIVITE TE R , 
VI HAR AFHOLDT. 

Socialdemokrater talte 
ældrepolitik med danskerne
En ny ældrelov skal udarbejdes i tæt samarbejde med 
dem, der har hverdagen i ældreplejen tæt inde på livet. 
Socialdemokratiet har derfor hen over vinteren afholdt 
en lang række møder med medarbejdere, ledere og 
pårørende. Og selvfølgelig de ældre selv. 

Hvordan ser hverdagen 
ud på de danske plejehjem 
og i ældreplejen? Hvilke 
udfordringer står man med? Og 
hvad kan vi gøre for at forbedre 
de rammer, der findes på 
plejehjemmene? Det var nogle 
af spørgsmålene, da en række 
socialdemokratiske ministre 
og folketingsmedlemmer skød 
det nye år i gang med besøg på 
plejehjem rundtom i landet.

Besøgene bød på mange 
samtaler med social- og 
sundhedsmedarbejdere, 
tillidsrepræsentanter, ledere 
og selvfølgelig de ældre selv. 
Der blev blandt andet talt om, 
hvordan vi helt konkret kan 
fjerne unødvendig kontrol og 
bureaukrati. Og give mere 
tillid til ledere og medarbejdere 
og mere selvbestemmelse til 
de ældre. Så det bliver en 
ældrepleje med den ældre 
i centrum. 

MINIS TRE BE SØ G TE 
PLE JE H JEM
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Mere end 100 ældre var mødt op 
i Vejgaard-hallen i Aalborg, da 
Socialdemokratiet i slutningen 
af februar havde inviteret til 
dialogmøde om fremtidens 
ældrepolitik. Det var det første 
af en række dialogmøder om 
ældreudspillet, men i de følgende 
uger blev der afholdt møder på 
tværs af hele landet. 

Ud over Socialdemokratiets egne 
medlemmer blev der derfor også 
sendt invitationer ud til blandt 
andet lokale ældreorganisationer 
og fagforeninger, som blev 
opfordret til at fortælle om 
deres forslag og ønsker til en 
kommende ældrelov. Mange 
dukkede op, blandt andre med- 
lemmer af de lokale ældreråd. 

På mødet i Aalborg holdt 
 den nordjyske beskæf-
tigelsesminister Ane Halsboe-
Jørgensen hovedtalen. 
Herefter præsenterede 
Socialdemokratiets ældre-
ordfører, Fie Hækkerup, og 
Maria Durhuus, medlem af 
ældreudvalget, det nye udspil til 
en ældrereform. Også Aalborgs 
socialdemokratiske borgmester, 
Lasse Frimand Jensen,  
havde ordet. 

Til den efterfølgende dialog 
havde Socialdemokratiets 
partikontor lavet en dialogdug, 
hvor deltagerne kunne skrive 
ned, hvad de ønskede sig mere 
af i ældreplejen, mindre af i 
ældreplejen, og endelig hvad 
politikerne skulle være særligt 
opmærksomme på. Det satte 
gang i snakken ved bordene, 
og rigtig mange blandede sig i 
diskussionen. 

Især forslaget om mindre 
bureaukrati og kontrol 
i ældreplejen fyldte 
meget. Det samme gjorde 
Socialdemokratiets forslag 
om at organisere ældreplejen 
på en helt ny måde. Der blev 
selvfølgelig også spurgt ind til, 
hvor de mange nye medarbejdere 
skal komme fra, fordi man 
mange steder i dag kæmper med 
at skaffe medarbejdere nok til 
ældreplejen. 

Her ses blandt andre 
beskæftigelsesminister Ane 
Halsboe-Jørgensen hilse på 
nogle af de mange fremmødte 
og ældreordfører Fie Hækkerup 
fortælle om indholdet af 
ældreudspillet.

Den 30. januar var 
regeringstoppen vært for et 
stormøde om ældre. Mette 
Frederiksen holdt velkomsttale 
for de flere tusinde mennesker, 
der havde taget turen til 
Fredericia. 

Der var adskillige ministre 
fra regeringen, partiledere, 
ordførere og borgmestre fra 
mange af landets kommuner. 
Men først og fremmest var 
der mange, der arbejdede med 
ældreplejen. Det viste sig også 
tydeligt blandt dem, der holdt 
taler. Der var blandt andre en 
87-årig ældrestemme og tidligere 
lokalformand for Ældre Sagen, 
en sosu-assistent og en leder af 
et plejecenter.

Oplæggene blev efterfulgt af 
samtaler ved bordene. Så der var 
rig mulighed for dialog mellem 
ældre, medarbejdere, ledere og 
politikere. 

S TORMØ DE 
I  FRE DE RICIA

Æ LDREMØ DE R PÅ 
T VÆ RS AF L ANDE T
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J Søndag den 14. januar var en historisk 
dag. For første gang i 52 år blev en ny 
monark udråbt. Titusindvis af mennesker 
var mødt frem i Københavns centrum for 
at følge både det kommende regentpars 
karettur og selve udråbelsen af den nye 
konge. 

Som statsminister var det Mette 
Frederiksens opgave at udråbe den nye 
konge fra balkonen på Christiansborg 
Slot. Inden da havde der været afholdt et 
kort statsråd, hvor Dronning Margrethe i 
overværelse af alle ministrene skrev under 
på at abdicere. 

Derefter trådte den nye Kong Frederik 
10. og Mette Frederiksen ud på balkonen, 
hvor hun tre gange råbte ud over slots-
pladsen: “Hendes Majestæt Dronning 

Margrethe 2. er abdiceret. Længe leve  
Hans Majestæt Kong Frederik 10.”

Mette Frederiksen lagde i dagene 
omkring tronskiftet stor vægt på at takke 
Dronningen for de 52 år som regent. 
Hun fremhævede ved flere lejligheder 
Dronningens vigtige rolle som sam- 
lingspunkt for danskerne. I sin nytårstale 
sagde hun blandt andet: 

“I generationer har Dronningen været 
vores samlingsmærke. Et holdepunkt, når 
alt andet var i bevægelse. En del af, hvad vi 
kommer af. Og hvem vi er.

Dronningen har formået at tale til os 
som folk. Både til nye og gamle danskere. 
Såvel til unge som ældre mennesker.  
Og til hele riget – Danmark, Færøerne  
og Grønland.

Gennem store forandringer har 
Dronningen holdt fast i kunsten, 
kulturen, dyderne, oldtidens visdom.  
Og et internationalt udsyn. 

At værne om traditionen. Vores 
traditioner. Og samtidig være et moderne 
statsoverhoved for et moderne land – det 
er en balancekunst, som aftvinger både 
hengivenhed og respekt”.

Senest en ny monark blev udråbt, var 
næsten præcis 52 år tidligere. Nemlig den 
15. januar 1972, da Dronning Margrethe 
blev udråbt som ny regent. Også dengang 
var det en socialdemokratisk statsminister, 
der stod for udråbelsen, nemlig Jens 
Otto Krag. b

Mette Frederiksen 
udråbte den nye konge
F OTO  M A D S C L AU S R A S M U S S E N/R IT Z AU S C A N P IX
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15.000.000 

Ole Wehlast, Forbundsformand, Fødevareforbundet NNF

Så mange levende danske, 
smågrise blev sidste år 
læsset på lastbiler og kørt til 

udlandet. Mange så langt som til Spanien, 
Italien og Rumænien – uden reelle 
pauser, uden adgang til rent vand 
og uden mulighed for frisk luft. Og 
det er helt indenfor EU’s regler. 
Men det skal der ændres på.  

Vi støtter kravet om en  
max transporttid på 8 timer 
– også for smågrise.  
Både af hensyn til dyre
velfærden og af hensyn til 
danske arbejdspladser. 

Når slagteriernes råvarer 
køres til udlandet, koster det 
nemlig danske arbejdspladser. 
Danske grise skal blive til 
danske arbejdspladser – og 
dyretransporter på max 8 timer 
er et middel til at nå det mål. 



J Til sommer skal danskerne til 
europa-parlamentsvalg. Søndag den 
9. juni skal vi vælge de 15 danskere, 
som de næste fem år skal være med til 
at træffe vigtige beslutninger for alle 
europæere om eksempelvis klima og 
miljø, lønmodtageres rettigheder og 
vores fælles sikkerhed. 

Socialdemokratiet opstillede 
på årsmødet i september 10 kandi-
dater, der alle brænder for at sætte 
et socialdemokratisk aftryk på 
Europa. Og de er alle i fuld gang 
med valgkampen. Socialdemokraten 
har rakt ud til kandidaterne, som 
har sendt en hilsen fra deres første 
aktiviteter! b

V I H A R B RU G FO R DIG  
– B LIV A K TIV I  
E U -VA LG K A MPE N
Vi har brug for alle gode 
kræfter for at sikre et stærkt 
socialdemokratisk resultat 
ved europaparlamentsvalget! 
Så hvis du har en uge, en 
dag eller en time til at 
hjælpe med at udbrede de 
gode socialdemokratiske 
budskaber, så tag fat i din 
lokale formand og hør, 
hvad der sker af spændende 
aktiviteter i nærheden af dig. 

Du kan finde en oversigt over 
alle vores lokalformænd på 
www.socialdemokratiet.dk/
lokalafdelinger.

100 DAGE 
TILBAGE
VI ER I GANG
Valget til Europa-Parlamentet 
nærmer sig med hastige skridt. 
Socialdemokratiets 10 kandidater er 
allerede i fuld gang med valgkampen. 
Og du kan være med!

ANDI SE JE RSE N , 
S YDDANM ARK

“Allerede i oktober brød vi isen 
med den første lokale paneldebat i 
regi af Europaforum. Den 6. januar 
skød vi vores officielle turné med 
gadekampagner, primært i Region 
Syddanmark, i gang. Kalenderen 
er nu tæt pakket med debatter, 
podcasts, flere debatter, interview og 
ikke mindst gadekampagner sammen 
med gode kammerater rundtomkring 
i kredsene. Jeg er både stolt og 
beæret over at være socialdemokrat. 
Ikke mindst over den enorme velvilje 
og støtte, vi møder!”

NIE L S CHRIS TIAN DAHL , HOVE DS TADE N

“Mine kampagneaktiviteter er sådan set stille og rolige lige nu. 
Jeg hygger mig med design af flyer og valgplakat, og så planlægger 

jeg en massiv omgang debatter og vælgermøder. Der er allerede 
nu også kommet gang i et par debatter som på billedet, hvor jeg 

var på Frederiksberg Rådhus til en engelsksproget debat om 
Ukraine og europæisk sikkerhedspolitik. Interessen for valget 

melder sig så småt hos danskerne, så jeg koncentrerer mig om at 
få afprøvet budskaber og retorik, så de sidder lige i skabet, når det 

for alvor går i gang.”

M ATHIA S NIE BUHR , 
HOVE DS TADE N

“Her er jeg med mine mange gode 
frivillige på vinteruddeling ved 
Nørreport Station. Her fik mine 
flyers for første gang lov til at 
blive delt ud. Vejret var ikke med 
os, for koldt var det, som billedet 
også tydeligt afspejler. Men ikke 
desto mindre fik vi en masse 
gode snakke om det kommende 
europaparlamentsvalg, og hvilke 
mærkesager jeg går til valg på! 
Tilbage i august måned afholdt vi 
kickoff for min valgkamp. Mere end 
80 frivillige dukkede op for at vise 
deres støtte, og ikke mindst at de 
var klar til valgkamp. Kickoff ’en var 
startskuddet på det, der sidenhen 
er blevet en sjov og inkluderende 
valgkamp at være en del af.”

M ARIANNE VIND, S JÆ LL AND

“Jeg elsker valgkamp. Fællesskabet i valgkampen gør mig stolt. Og så 
er det sjovt og giver masser af energi. Det vigtigste er selvfølgelig, at 
vi igen får et stærkt hold i Europa-Parlamentet. Jeg er selv slet ikke 

færdig med at arbejde for mere tryghed, bedre arbejdsmiljø og et mere 
lige og retfærdigt Danmark og Europa. Derfor arbejder jeg for genvalg. 

Hvis du vil give en hånd med, kan du skrive til mariannevind@
mariannevind.dk. Her er et billede fra et arrangement på Køge Torv, 

hvor mange mennesker kom forbi, selvom det var en kold vinterdag.”

EUROPA-PARL AMENTSVALG 2024



94 E U -DE BAT TE R 
– FIND E N N Æ R DIG!
For at danskerne kan blive 
klogere på partierne og deres 
EU-politik, er vi gået sammen 
med Europabevægelsen og 
otte andre af Folketingets 
partier om en debatturné 
kaldet “Vi vil Europa”. 
Alle Folketingets partier 
undtaget Dansk Folkeparti og 
Alternativet deltager aktivt i 
de 94 debatter, som afholdes 
rundtom i landet. 

“Vi vil Europa” har til 
formål at skabe fokus 
på det kommende 
europaparlamentsvalg 
og partiernes kandidater. 
Derudover fokuserer 
kampagnen også på at skabe 
generel viden om Europa-
Parlamentet som politisk 
institution og derved 
motivere danskerne til at 
deltage aktivt i demokratiet 
og stemme til valget. 

Debatturnéen blev skudt i 
gang den 27. februar og løber 
helt til udgangen af april. 
Find en debat nær dig på 
www.vivileuropa.dk.

A SSE R MORTE NSE N , NORDJ YLL AND

“Valgkampen er i fuld gang, og jeg har valgt at gå fuldtids 
ind i den. Sammen med TV2 Nord og spidskandidaten fra 

Danmarksdemokraterne har jeg været i Moldova for at 
diskutere østudvidelse. Vi er klar til forårets kampagner på 

markeder og i gågader. Vores kampagnetrailer er ankommet 
med flot tryk, og gadeaktiviteterne er startet første weekend 

i marts måned i Frederikshavn. Jeg har allerede besøgt 
en lang række virksomheder og har aftaler med en del 

seniorklubber og uddannelsessteder frem mod valget.”

M ARIA R AD O OR , S YDDANM ARK

“Vi er godt i gang med en spændende kampagne 
med et godt og engageret kampagneteam. I 
månederne op til valget kommer vi ud og besøger 
hele Region Syddanmark, hvor vi vil være synlige 
på gader og stræder. Hvis du har lyst til at blive en 
del af vores skønne kampagneteam, så tag endelig 
fat i os på mariaradoor.dk.”

CHRIS TE L SCHALDEMOSE , SPIDSK ANDIDAT

“I spidskandidatkampagnen er vi i fuld gang med at 
forberede besøg og kampagner rundtom i hele landet – og 

hold op, hvor vi glæder os! Vi har allerede været på kampagne 
rundt i landet fra Esbjerg til Rødovre, og jeg kan mærke det 

fællesskab, der kommer til at løfte kampagnen frem, så vi kan 
overbevise danskerne om, at Socialdemokratiet er det rigtige 
valg for dem, som vil have et trygt Europa. Jeg glæder mig til 

at stå på gader og stræder sammen med jer!” 

M AG NUS BARSØ E , 
HOVE DS TADE N

“På toårsdagen for Ruslands invasion 
af Ukraine holdt vi en demonstration 
foran den russiske ambassade, hvor 
over 2.000 mennesker deltog til 
en vigtig eftermiddag med taler og 
ukrainsk musik. Der er også kommet 
godt gang i debatterne på skoler, 
arbejdspladser og i foreninger. Sidst, 
men ikke mindst, er jeg og de mange 
gode frivillige ofte på gaden og møder 
god opbakning til vores budskaber til 
europaparlamentsvalget.”

NIE L S FUG L SANG , MIDTJ YLL AND

“I anledning af at der var 100 dage til europaparlamentsvalget, 
var jeg på gaden sammen med gode midtjyske partirødder for 
at huske danskerne på at bruge deres demokratiske stemme. 
Om fredagen var det aarhusianerne, som fik besøg. Sammen 

med Carsten Kissmeyer fra Venstre delte vi henholdsvis rød og 
blå kage ud på gågaden. Lørdag gik turen til Herning sammen 

med endnu en Venstre-kandidat: Ulla Tørnæs. Stemningen var 
i top, og der blev delt en masse – selvfølgelig mest rød – kage 
ud begge dage. Generelt er der stor opbakning både internt i 

lokalforeningerne og blandt vælgerne, når vi kommer rundt i 
Region Midt – det tegner godt!”
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Der er stadig et stykke vej til ligelig kønsrepræsentation 
i Socialdemokratiet. Derfor lægger Socialdemokratiets 
hovedbestyrelse op til nye, markante tiltag, som skal debatteres 
frem mod kongressen i efteråret. 

A F L AU G E R IT TM A N N K JÆ R H A N S E N

Medlemmer skal 
diskutere ligestilling

J Socialdemokratiet har som parti et værdi-
grundlag og en historie, der både kræver og viser, 
at vi arbejder for øget ligestilling mellem kønnene. 
Socialdemokratiet har de seneste 150 år opnået 
en lang række resultater, som har skabt mere 
ligestilling i Danmark. 

Men ser man på den interne ligestilling i 
Socialdemokratiet, så er der stadig et stykke vej til, 
at kønnene er ligeligt repræsenteret. Både når vi ser 
på Socialdemokratiets folkevalgte repræsentanter, 
og når vi ser på partiets organisatoriske tillidsfolk. 
Og ser man på udviklingen i kønsfordelingen på 
alle tillidsposter og blandt folkevalgte, er der sket 
meget lidt de seneste 20-30 år. 

Hovedbestyrelsen har derfor i december 2023 
vedtaget en målsætning om, at intet køn må 
være repræsenteret med mere end 60 procent på 
organisatorisk og politisk niveau i 2026. Det er 
dén målsætning, der foreslås at blive skrevet ind 
i Socialdemokratiets love ved partiets kongres til 
september. 

SO CIALDEMOKR ATIE T S KONG RE S 2024
Socialdemokratiet holder kongres i weekenden 
14.-15. september. På kongressen skal der blandt 
andet vælges en ledelse af Socialdemokratiet med 
en formand, to næstformænd og en partisekretær. 
Det er også på kongressen, at Socialdemokratiets 
love kan ændres. Der holdes kongres hvert fjerde 
år. De øvrige år afholdes der årsmøder. 

TILLIDSP OS TE R I  PARTIE T D OMINE RE T 
AF M Æ ND
Tallene viser, at selvom medlemsbasen i 2023 
havde en lige repræsentation, da intet køn er 
repræsenteret med mere end 60 procent, er både 
tillidsposterne i partiet og kandidaterne domineret 
af mænd. På ingen af hverken de organisatoriske 
eller politiske poster udgør kvinder mere end 60 
procent. 

K I L D E S O C I A L D E M O K R ATI E T S L I G E S TI L L I N G S R E D E G Ø R E L S E , 2023
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Forslaget om, at intet køn må udgøre mere en 
60 procent, er blot et blandt flere forslag, som skal 
styrke ligestillingen i Socialdemokratiet. 

Hovedbestyrelsen besluttede, at der i 2023 
skulle arbejdes med projektet Flere kvinder i politik 
og organisationen. Det betyder, at der har været et 
langt forløb, hvor man er blevet klogere på tallene 
bag og mulige veje at gå for at styrke ligestillingen 
i Socialdemokratiet. Der er blandt andet indhentet 
og gennemgået data og relevant forskning, kommet 
input fra eksperter og blevet debatteret internt i 
organisationen. 

Arbejdet har resulteret i en lang række 
initiativer og anbefalinger af både kulturel og 
strukturel karakter, som kan styrke ligestillingen 
i Socialdemokratiet. Det er på baggrund af de 
strukturelle forslag, at der er udarbejdet en række 
forslag til at sikre flere kvinder både blandt de 
tillidsvalgte i partiet og blandt de opstillede 
kandidater.

Ud over måltal for kønsfordelingen blandt 
tillidsvalgte og for opstilling af kandidater til 
politiske valg har hovedbestyrelsen også foreslået 
en såkaldt “fletteregel”. Den betyder, at mænd 
og kvinder skal være repræsenteret skiftevis på 
de første seks pladser på opstillingslisten. Så hvis 
spidskandidaten til f.eks. et kommunalvalg er en 
mand, så skal nummer to på listen være en kvinde, 
nummer tre en mand, nummer fire en kvinde og 
så videre. 

J  Indførelse af måltal for, at intet køn må 
være repræsenteret med mere end 60 
procent på organisatorisk niveau, dvs. f.eks. 
i bestyrelser, i kandidatudvalg, i hovedbe-
styrelsen, blandt delegerede til kongresser 
og repræsentantskabsmøder. 

J  Indførelse af mål for, at intet køn må være 
repræsenteret med mere end 60 procent på 
opstillingslisterne til samtlige valg. 

J  Indførelse af fletteregel på de første seks 
pladser på listerne til kommunal- og  
regionsrådsvalg.

J  Indførelse af fletteregel på opstillingslisten 
til EP-valg og regel om, at regioner, der 
opstiller mere end én kandidat, skal opstille 
mere end ét køn.

J  Indførelse af regel for, hvor mange mænd/
kvinder der minimum udpeges til hovedbe-
styrelsen i de enkelte regioner, afhængigt af 
antallet af pladser i hovedbestyrelsen.

FORSL AG TIL 
KONGRESSEN

FR A SO CIALDEMOKR ATIE T S 
PRINCIPPRO G R A M
“Ligestilling mellem kønnene er en særlig prioritet 
for Socialdemokratiet. Den skal gennemføres i alle 
dele af samfundet. Målet er, at mænd og kvinder 
reelt får lige rettigheder, pligter og muligheder – 
økonomisk, politisk, socialt og kulturelt”. b

K I L D E S O C I A L D E M O K R ATI E T S L I G E S TI L L I N G S R E D E G Ø R E L S E , 2023
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For 100 år siden dannede Thorvald Stauning Socialdemokratiets første 
regering i Danmark. Det var på mange måder en historisk begivenhed, der 
er værd at mindes. Både arbejdere og ikke mindst en enkelt kvinde stod nu 
for første gang i spidsen for landet. Det var ikke mindre end et demokratisk 

gennembrud. Hvordan var det kommet så vidt? 
A F J E S P E R J Ø R G E N S E N

Da socialdemokraterne 
valgte at indtage 

regeringskontorerne

Med Nina Bang i ryggen 
taler Ritt Bjerregaard 
ved festligholdelsen af 
75-året for indførelsen 
af kvinders valgret i 
Danmark. Arrangementet 
blev afholdt på 
Arbejderbevægelsens 
Bibliotek og Arkiv i 
Folkets Hus, Enghavevej, 
København, i 1990.
F OTO M A R I A N N E L E TH , 
A R B E J D E R B E VÆ G E L S E N S 
B I B L I OTE K O G A R K I V

Ingrid og Anker Jørgensen i 1975 med den 
kobberplakette, der blev lavet med den første Stauning-

regering. Anker peger Nina Bang ud. Et eksemplar af 
plaketten hænger i Fagforeningskontoret i Børnenes 

Arbejdermuseum på Arbejdermuseet. 
F OTO  P E R WI L M A N N , A R B E J D E R B E VÆ G E L S E N S B I B L I OTE K O G A R K I V

Ministeriet Stauning samlet til sit første møde 
i Kanslergade 10, København, i 1924.

F OTO A R B E J D E R B E VÆ G E L S E N S B I B L I OTE K O G A R K I V

28

HISTORISK ARTIKEL



I  NINA BANGS FODSP OR
Den 23. april 1924 fandt der to store historiske begivenheder 
sted på én gang. Danmark fik både sin første socialdemokratiske 
regering og sin første kvindelige minister, da Nina Bang blev 
udpeget som undervisningsminister. Det har derfor selvfølgelig 
været en mærkedag siden. De senere årtier særligt med fokus på 
den kvindelige del af historien. 

I 70-året i 1994 tog daværende socialdemokratiske 
kulturminister Jytte Hilden eksempelvis initiativ til udgivelsen 
“I Nina Bangs fodspor – om 16 socialdemokratiske ministre”. Her 
var budskabet klart. I kampen for ligestilling skal kvindehistorien 
skrives frem. “Veje, stræder, torve og kulturhuse” skal opkaldes 
og buster rejses efter betydningsfulde kvinder. Samme stærke 
kraft ligger bag Arbejdermuseets nuværende særudstilling 
“Kvindeliv”, hvor Nina Bang også formidles som en af de pionerer, 
der “krydsede grænser, sparkede døre ind og brød glaslofter”.

I det følgende skal vi se nærmere på, hvad der i et 
socialdemokratisk perspektiv gjorde dette demokratiske 
gennembrud muligt.

DE N FOR TIDE N UDE LUKKE DE 
MINIS TE RSO CIALISME 
Som meget andet nyt var det i første omgang ikke en velkommen 
tanke, at Socialdemokratiet skulle i regering. Faktisk heller 
ikke blandt partiets egne medlemmer, hvis der ikke var et 
absolut flertal. Det var slet og ret utænkeligt, at man skulle 
være afhængig af andre partier og tvunget til at tage ansvar for 
borgerlig politik. En sådan form for “ministersocialisme”, som 
det lidt nedladende blev kaldt, var ikke partiets politik. Det var 
formelt blevet vedtaget på partikongressen i 1908. 

Det betød imidlertid ikke, at partiet ikke kunne samarbejde 
med ikkesocialistiske partier. Allerede fra 1906 var man begyndt 
at indgå valgforbund med Det Radikale Venstre, som man var 
enig med på flere områder, ikke mindst på det vigtige spørgsmål 
om udvidelse af valgretten. 

Da det viste sig, at et absolut flertal kunne have lange udsigter, 
skete der imidlertid langsomt en opblødning. Ikke mindst under 
regeringsforhandlingerne efter valget i 1913 kom det frem, 
at Stauning og folketingsgruppen ikke var helt så stålfaste i 
afvisningen af ministersocialismen. De var snarere klar til at 
diskutere en mere fleksibel tilgang, men “for tiden”, som det blev 
formuleret, var det endnu ikke aktuelt. 

Som et kuriosum blev der presset på fra uventet kant, idet 
Kong Christian X prøvede at overbevise Stauning om at danne 

regering i 1913. I mødenotater, der ligger i Staunings arkiv på 
Arbejdermuseet, kan man læse, at kongen gik meget direkte 
til sagen. Han har selv senere forklaret, at hans motiv var at få 
socialdemokraterne til at bryde sammen under ansvarets åg.

S TAUNING G ÅR OVE R RUBICON
Få år senere under Første Verdenskrig og det såkaldt “vestindiske 
uvejr”, der opstod omkring salget af De Vestindiske Øer til USA, 
var kongen igen aktiv i det politiske maskinrum. Her fik han 
overbevist politikerne om, at der frem for afholdelse af valg 
skulle dannes en samlingsregering. Hensigten var at sikre den 
indre og ydre ro og stabilitet i en svær krigstid. Samme argument 
brugte Stauning efterfølgende over for sine partifæller, der 
var indkaldt til ekstraordinær kongres for at godkende hans 
indtræden i regeringen som kontrolminister (uden portefølje). 

Ikke alle i partiet brød sig om udviklingen. En af de fremmeste 
modstandere var redaktøren af Vestjyllands Social-Demokrat  
og senere medstifter af Arbejderhøjskolen i Esbjerg, J.P. Sundbo.  
For ham var socialdemokraternes naturlige plads i opposition, 
og han konstaterede i en afskedssalut, at partiet nu “går over 
Rubicon”. Det var en metafor for at tage en skæbnesvanger 
beslutning, at overskride et “point of no return”, med reference 
til hærfører Julius Cæsar, der krydsede floden Rubicon i 49 f.v.t. 
og angreb Rom. Vel at mærket succesfuldt. 

Ønsket om regeringsansvar blev herefter kun stærkere for 
endeligt at blive officiel politik vedtaget på partikongressen i 
Odense i 1923. Som det er blevet fremhævet af historikere på 
området, må beslutningen tolkes som et udtryk for, at partiet nu 
entydigt anerkendte det bestående samfunds regler og ønskede 
dets beståen. 

MINIS TE RIUM S TAUNING 1924-1926
Ved valget i 1924 blev Socialdemokratiet for første gang 
Folketingets største parti med 55 mandater og 36,6 procent 
af stemmerne. Det var derfor tid til et Ministerium Stauning. 
Der blev ikke ført forhandlinger om regeringsdeltagelse med 
andre partier, ligesom der heller ikke blev indgået aftale med 
Det Radikale Venstre, selvom de udgjorde det parlamentariske 
grundlag.

Regeringens levetid blev da også kun to år, og resultaterne var 
små. Et københavnsk dagblad var så fræk at skrive, at Stauning 
kunne bære de vedtagne lovforslag bort i en vestelomme. Alt 
andet lige gav regeringsperioden værdifuld erfaring for partiet. 
Ud over at man ikke skulle overvurdere de radikales loyalitet, 
så var læren, at Landstinget måtte afskaffes, da det stod i vejen 
for socialdemokratiske reformer. Det sidste trak ud, men partiet 
kom alligevel som bekendt særdeles stærkt igen allerede i 1929.

Den, der fik de smerteligste erfaringer, var landets første 
kvindelige minister. Ifølge Stauning blev Nina Bang i sin tid som 
minister “forfulgt, hånet, sjoflet, dræbt”. Det sidste heldigvis 
ikke bogstaveligt, men forstået på den måde, at satiretegnerne 
forsøgte at karaktermyrde hende. Hun var et yndet offer i bladene 
og blev gerne fremstillet som en skrap dame i lange sorte støvler 
med en ridepisk i hånden – en karakter, mange nok genkender 
fra 1970’erne med en anden kvindelig, socialdemokratisk 
undervisningsminister i skudlinjen. 

Pionerernes lod er gerne utak i samtiden, men årtier senere 
kan hæderen komme. b

J E N S BA NG -
H A N S E N
Det første social-
demokratiske 
ministerium 
1924–1926. En 
undersøgelse af 
baggrunden for dets 
dannelse og virke.
København 1978

HE NNING 
G RE LLE
Thorvald Stauning. 
Demokrati eller kaos. 
København 2008

A NE T TE 
E KLUND H A N S E N
I Nina Bangs 
fodspor – om 16 
socialdemokratiske 
ministre. 
København 1994
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J Lise Lotte Lange er gået bort alt 
for tidligt, kun 57 år gammel, efter en 
pludseligt opstået sygdom. Lise Lotte 
var ved sin død en markant og afholdt 
kredsformand i Vordingborg og 
medlem af partiets hovedbestyrelse, 
valgt i Region Sjælland. 

I Vordingborg bliver Lise Lotte dybt 
savnet for den måde, hun har fået 
partiorganisationen til at fungere på 
som et fællesskab og et sted, hvor 
alle føler sig set og hørt. Hun var et 
energibundt og en aktivist ud over det 
sædvanlige, hun arbejdede konstant 
og gav ikke op, men knoklede videre.

Hun var med til at starte Folkemøde 
Møn og var i de første år den 
dynamiske drivkraft i at gøre det til 
Sjællands største folkemøde med 
“Ungedag” om fredagen. Lise Lotte 
var skolelærer, og børn og unge skulle 
opdrages til og lære om demokrati. 
Det var for hende ikke kun de voksne, 
der havde brug for et folkemøde, for 
aktivitet, udfordringer og fantasi.

Lise Lotte var med i arbejdsgruppen 
om Socialdemokratiets princip-
program, som blev vedtaget på 
kongressen i 2017. Her var det vigtigt 
for Lise Lotte at få klima og miljø til at 
fylde mere end i det gamle program. 
Folkeskolen som folkets skole var 
også en af Lise Lottes hjertesager. 

Lise Lotte var kampagneleder for 
Pernille Rosenkrantz-Theil, da hun 
stillede op i Vordingborg, og siden 
for Heino Knudsen i Region Sjælland 
og Marianne Vind til Europa-
Parlamentet. Kampagne med Lise 
Lotte var altid sjovt, højtflyvende og 
benhårdt arbejde på en gang. Og så 
var hun ekstremt god til at bruge sit 
netværk. 

Lise Lotte efterlader sig en voksen 
datter, som var hendes glæde, 
stolthed og rejsemakker på mange 
eventyr. 

Æret være Lise Lottes minde

A F I DA M A R K E R , R E G I O N S FO R M A N D 
FO R R E G I O N S JÆ L L A N D

Mindeord om 
Lise Lotte Lange

J Tirsdag d. 27. februar blev SAMAK-topmødet 2024 afholdt på Marienborg. 
Temaet for topmødet var AI/digitalisering og dets indflydelse på demokratiet, 
arbejdsmarkedet og unge. I topmødet deltog partilederne og statsministrene fra de 
socialdemokratiske partier i Norden, lederne fra fagbevægelsen samt delegerede 
fra de forskellige partier og fagbevægelser.

Nordiske 
socialdemokrater 
til topmøde på 
Marienborg

LE DE RNE AF DE NORDISKE SO CIALDEMOKR ATIE R
FR A V E N S T R E A N T T I L I N DTM A N (FI N L A N D), M AG DA L E N A A N D E R S S O N (S V E R I G E ), 

M E T T E FR E D E R I K S E N , K R I S T R Ú N FR O S TA D ÓT T I R (I S L A N D) O G J O N A S G A H R S TØ R E (N O R G E ). 
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17.03.24
Rasmus Stoklund
MF, fylder 40 år

14.03.24
Jeppe Kofod
Fhv. minister, fylder 50 år

19.04.24
Karl Hjortnæs
Fhv. minister, fylder 90 år

RUNDE 
FØDSELSDAGE

J Vidste du, at du kan
framelde dig at få 
Socialdemokraten i 
papirudgave og i stedet læse 
den digitalt? 
Den mulighed har mange 
medlemmer allerede gjort 
brug af. Det kan blandt andet 
være, at de synes, det fysiske 
eksemplar fylder i postkassen, 
eller at de er bekymrede for 
klimaaftrykket. 

Vil du framelde det fysiske 
eksemplar, så send en mail til 
medlem@socialdemokratiet.
dk. Du modtager herefter en 
e-mail, hver eneste gang der 
er udgivet et nyt nummer af 
Socialdemokraten online.

L ÆS SOCIALDEMOKR ATEN DIGITALT 
FR A MELD DEN F YSISKE UDG AVE VÆR MED

TIL AT SIKRE FREMTIDENS  
SOCIALDEMOKRATISKE  

RESULTATER OG FÆLLESSKABER

BETÆNK SOCIALDEMOKRATIET  
I DIT TESTAMENTE

Betænker du partiet i dit testamente,  
så er du med til at sikre det økonomiske  

fundament for fremtidens valgkampe, politiske  
diskussioner og sociale fællesskaber.

 
Læs mere om arv og testamente på hjemmesiden  

www.socialdemokratiet.dk/arv
 

TAK FOR DIN STØTTE!

J Socialdemokratiets folketingsmedlem 
Annette Lind startede den 1. marts som 
Danmarks generalkonsul i Flensborg. Det 
var den danske regering, som i december 
udnævnte hende til den fornemme 
post: “Jeg er stolt over den tillid, som 
regeringen har vist mig. Det er en af de 
muligheder, som man ikke kan sige nej til. 
Nu ser jeg frem til at fortsætte og styrke 
indsatsen for det danske mindretal og til 
en dagligdag i grænseregionen”, lød det 
fra en glad Annette Lind. 

Som generalkonsul skal Annette Lind 
blandt andet arbejde med det dansk-tyske 
forhold og det danske mindretal syd for 
grænsen. I Folketinget er Annette Lind 
blevet afløst af Karin Gaardsted, der også 
sad i Folketinget fra 2011 til 2019.

Annette Lind 
ny generalkonsul 
i Flensborg
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01 ·  2024 31



TORBEN 
DAHL 
MATZEN
J Torben Dahl Matzen er nyt medlem af 
Socialdemokratiet. Han er 53 år og bor i 
Silkeborg, er gift og har to børn. Til daglig 
arbejder han med indkøb og kædedrift som 
produktchef i Randers. Nu har han meldt sig 
ind i Socialdemokratiet: 

“Jeg har nok i længere tid tænkt over, at jeg 
skulle melde mig ind. Og noget af det, som 
nok har været med til at åbne op for det, er 
den politiske situation med samarbejde over 
midten. Jeg tror meget på samarbejde og 
kompromiser, hvor det er muligt. Det tror 
jeg er den bedste måde at drive politik på,” 
fortæller han. 

“Personligt tror jeg også, at jeg er et sted, 
hvor jeg har overskud til at involvere mig i 
det. Så jeg havde en mavefornemmelse af, at 
det måske var det rigtige tidspunkt nu. 

Den socialdemokratiske bevægelse er 
dog ikke helt fremmed for ham. Som ung 
var han til et par arrangementer i DSU. 
Engagementet varede dog ikke så længe 
dengang. – Jeg var med på nogle ture og til 
nogle møder. Men jeg var meget begrænset 
aktiv,” som han siger.

Han har ikke en enkelt mærkesag. Men 
politisk ligger hans interesser særligt inden 
for økonomi, arbejdsmarked, erhverv og 
boligområdet. “Det er det, jeg bevæger mig i.” 

Som tidligere antydet har Torben Dahl 
Matzen et ønske om at bruge sit nye 
medlemskab af Socialdemokratiet aktivt. 
Og han håber, at han med sin baggrund kan 
bidrage med noget nyt til Socialdemokratiet, 
f.eks. i forhold til erhvervsområdet, som han 
kender til gennem sit arbejde. 

“Jeg håber på, at der er mulighed for at søge 
noget indflydelse. Jeg har en drøm om at 
være med til, at Silkeborg stadig er et godt 
sted at leve og drive erhverv. Jeg håber, at jeg 
kan bringe min arbejdserfaring og livserfaring 
i spil,” fortæller han. 

“Og så kan jeg godt tænke mig at møde nye, 
spændende mennesker. Jeg har allerede 
været til en generalforsamling, og jeg synes, 
der var et rigtig fint fællesskab. Det betyder 
også meget,” slutter han. b
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